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سخنگوی قوه قضائیه:

افرادی که هیجانی به میدان 
آمدند مورد رأفت قرار می گیرند

دنبال تحقق عدالت هستیم 
و نه ایجاد شائبه

سخنگوی قوه قضائیه در خصوص 
مرز بین اعتراض و اغتشاش اظهار 
داشت: برای اعتراض قانون اساسی ما به 
عنوان قانون برتر که فصل الخطاب است 
اعتراض را به رسمیت شناخته است. 
در اصل 27 قانون اساسی، قانون گذار 
می گوید افراد می توانند اعتراض کنند 
و اعتراض آنها براساس مقررات بایستی 
با مجوز باشد؛ اعتراض نباید مسلحانه 
باشد که امنیت جامعه را مختل کند. 
اما آشوب، بلوا و برهم زدن امنیت مردم 
و مختل کردن آن قابل قبول نیست، ما 
اعتراض را قبول داریم اما آشوب را به 
هیچ وجه برنمی تابیم. عاملان هرج و 
مرج، برهم زنندگان امنیت و آرامش، 
حقوق و سلامت مردم و تعرض کنندگان 
به نوامیس بر اساس قوانین مرتبط 
اخلالگران در نظم، امنیت و اقدام علیه 
امنیت ملی شناخته می شوند. مسعود 
ستایشی در گفت و گو با شبکه العالم در 
خصوص دسته بندی جرائم گفت: بنای 
دستگاه قضایی جمهوری اسلامی ایران 
در اجرای فرمان مقام معظم رهبری و 
همچنین تکالیف قانونی این است که 
در قبال افعالی که وصف مجرمانه دارد 
و از سوی افراد صورت می گیرد قائل 
به تفکیک باشد. بعضی از افعال خفیف 
است که براساس ماده 19 قانون مجازات 
اسلامی از نظر مجازات در درجات 7 
و 8 قرار دارند که جزو افعال خفیف 
هستند و بالطبع مجازات آن هم مجازات 
خفیف تری است. ولی بعضی از جرایم که 
ویژگی جرایم خشن را دارند، مجازات 
آنها شدید و بازدارنده است. سخنگوی 
دستگاه قضا افزود: از انواع این مجازات 
می توان حبس ابد، حبس های بالای 15 
سال نام برد؛ در این دسته بندی عده ایی 
را داریم که عامل و مباشر یا مسبب 
جرم هستند یعنی جرم به وسیله آنها 
صورت پذیرفته است و بعضی از افراد 
شریک جرم هستند و در ارتکاب جرم 
مشارکت داشته اند و برخی افراد معاونت 
در جرم دارند و وقوع جرم را تسهیل 
کردند و موجبات و مقدمات ارتکاب 
جرم را فراهم کردند و آنها بایستی در 
معاونت جرم واجد مولفه هایی باشند. 
وی ادامه داد:  هیچگونه تخفیف و ارفاقی 
برای افرادی که جرایم خشن مرتکب 
شدند نخواهد شد اما افرادی که هیجانی 
به میدان آمدند و قصد مجرمانه ای 
نداشتند مورد رافت قرار می گیرند، 
البته آنها هم مراتبی دارند اگر بزه ای 
را مرتکب نشده باشند با اخذ تعهد و 
بلاقید آزاد می شود، اما اگر مرتکب 
یک عمل مقدماتی شده باشد یا شروع 
ارتکاب بعضی جرایم را داشته باشند 
به اقتضای مقررات قانونی برای آنها 
قرار تامین کیفری صادر می شود و در 
اختیار خواهند بود و وضعیتشان رصد 
می شود. ستایشی بیان کرد: ما دنبال 
تحقق عدالت هستیم و نه ایجاد شائبه؛ 
نظام جمهوری اسلامی ایران مانند سایر 
کشورهای مدعی حقوق بشر نیست؛ 
جمهوری اسلامی مشابه دیگر جاها که 
تعرض می کنند و با شدت با معترضان 
برخورد می کنند، نیست، نیروهای در 
صحنه ما واقعا خویشتنداری می کنند. 
سخنگوی قوه قضائیه عنوان کرد:  دقت 
را فدای سرعت نخواهیم کرد و البته از 
سرعت هم کاسته نمی شود؛ سرعت، 
دقت و صحت از الزامات کار ما برای 
داشتن حکم متقن و قابل دفاع است تا 
حقی از کسی ضایع نشود. وی تصریح 
کرد: در خصوص امکان طرح دعوی 
علیه رسانه های خارجی که مرتکب این 
اعمال شدند، می بایست ابتدا مقدمه ای 
از حقوق داخلی نسبت به کسانی که 
مرتکب نشر اکاذیب به قصد تشویش 
اذهان عمومی می شوند، مطرح کنم: 
در مقررات موضوع ماده 698 در بحث 
نشر اکاذیب، قانونگذار به این مساله 
توجه داشته است. در مقررات موضوع 
ماده 146 قانون مجازات که ویژه قانون 
جرایم رایانه ای است، قانونگذار به مساله 
نشر اکاذیب از طریق رایانه ای پرداخته 
و برای آن جرم گذاری کرده است. 
علاوه بر این، ما در مقررات داخلی باز 
هم مجازات شدیدی برای آن دسته 
از موارد در نظر گرفتیم که در آن نشر 
اکاذیب خسارات وسیع و بی شماری 
به جامعه وارد کرده است و آن هم ماده 
298 قانون مجازات اسلامی است که 
در آنجا قانونگذار محاربه و افساد فی 
الارض را پیشنهاد داده است. لذا در 
مقررات داخلی کسانی که اقدام به نشر 
اکاذیب می کنند و یا ایجاد تشویش باعث 
می شوند که افرادی تحریک شوند، 
قانونگذار عالمانه به این مسائل رسیدگی 
کرده و مجازاتی وضع کرده است؛ اما 
در خصوص مقررات بین المللی، آیا ما 

می توانیم اقامه دعوی کنیم؟ 

آرمان ملی – یاسمین طالقانی: فعالیت حزب اتحاد ملت 
ایران اسلامی به حالت تعلیق درآمد. اتحاد ملت حزبی اصلاح طلب 
است که زمزمه تأسیس آن در دی ماه 1۳9۳ شنیده شد. در نهایت 
این حزب در ۳1 فروردین 1۳94 با موافقت کمیسیون ماده 1۰ 
احزاب از وزارت کشور مجوز گرفت. در بیانیه اعلام موجودیت 
این حزب آمده  است که جمعی از فرزندان ملت بر آن شده اند تا 
به پشتوانه قانون اساسی و به اتکای حقوق ملت مندرج در فصل 
سوم آن گامی نو در جهت پیشبرد آرمان های انقلاب و نیازهای 
اصلاحات بردارند. خبر تعلیق در شامگاه دوشنبه از سوی علی 
شکوری راد، سخنگوی جبهه اصلاحات اعلام شد اما تا صبح 
چهارشنبه این خبر قطعی نشده بود. سخنگوی کمیسیون ماده 
1۰ احزاب 11 مهر گفته بود: »مجمع عمومی حزب اتحاد با توجه 
به مصوبات کمیسیون در 9 اسفند 14۰۰ مطابق با قانون شناخته 
نشده است.  این حزب با 24۳ عضو مجمع عمومی برگزار کرده 
و نتوانسته است ۳۰۰ عضو برای برگزاری مجمع عمومی خود را 
احراز کند، مطابق ماده 18 قانون فعالیت احزاب، ارکان این حزب 
صلاحیت قانونی لازم برای ادامه فعالیت قانونی ندارند.« اما در 
سوی دیگر حسین نورانی نژاد، سخنگوی این حزب می گوید:» 
تعداد اعضای حزب اتحاد چند هزار نفر است و همه مجمع ها را 
نمی توان با حضور چندین هزار نفر عضو برگزار کرد. یک ساز وکار 
درون حزبی داریم که تعدادی از این اعضا حق رأی کنگره پیدا 
می کنند. کنگره اخیر ما حدود 275 نفر در آن حاضر بودند، ولی 
وزارت کشور می گوید، چون زیر ۳۰۰ نفر عضو در کنگره حضور 

داشتند، این کنگره قانونی نیست. ما نیز اعلام کردیم این نشست 
طبق اساسنامه داخلی حزب بوده و آنچه به آن استناد می کنید در 

رابطه با اولین مجمع تاسیسی است.« 
 گمانه های موثر در تعلیق

برخی موضوعات دیگر را هم  در تعلیق حزب اتحاد دخیل 
می دانند و به اظهارات یک ماه پیش سخنگوی کمیسیون ماده 
احزاب استناد می کنند که گفته بود: »مواضع اخیر حزب اتحاد ملت 
با توجه به ماده 18 قانون فعالیت احزاب، مورد بررسی قرار گرفت. 
در مواضع این حزب ترویج خشونت، ایجاد شکاف در فضای ملی و 
رویکردهای ساختارشکنانه آن مورد بررسی قرار گرفت و مقرر شد 
نماینده این حزب برای ارائه توضیحات به جلسه بعدی کمیسیون 
فراخوانده می شود.« که سخنگوی حزب اتحاد این موضوع را رد 
کرده و می گوید: »جالب تر آنکه برخی رسانه های مخالف اصلاحات 
ایراد می گیرند که چرا در شرایط اعتراضات چنین درخواستی را 
می دهید خب طبیعی است تجمع اعتراضی برای شرایط غلیان 
اعتراضات داده شود و گرنه در شرایط عادی و طبیعی چرا باید 

دنبالش باشیم؟ واقعا با حرف های عجیب و غریبی مواجهیم.«
 پاسخی به نامه ها داده نشد

حزب اتحاد در شرایطی تعلیق شد که همواره در موضوعات 
مختلف حضور پررنگ داشت مانند 11 اسفند 14۰۰ که آذر 
منصوری، دبیرکل حزب اتحاد ملت ایران از ارسال نامه درخواست 
این حزب برای تجمع در خصوص »طرح صیانت« به وزارت کشور 
خبر داد. پس از آن هم 5 حزب اصلاح طلب که اتحاد یکی از آنها 

بود، در نامه ای به وزیر کشور خواستار صدور مجوز قانونی تجمع 
شدند که پس از عدم دریافت پاسخ در نامه ای به رئیس جمهور 
نوشتند: »ضمن اعلام عزم خود بر استیفای این حق بنیادین، 
خاطرنشان می سازد هدف از برگزاری این تجمع دفاع از حقوق و 
کرامت انسانی زنان و حقوق شهروندی آحاد مردم، از جمله حق 
دسترسی آزاد به اطلاعات و نیز دعوت معترضین به حفظ نظم و 
آرامش و نیز اعلام انزجار از اظهارات و اقدامات مداخله جویانه 
دولت های خارجی است.« همین درخواست های قانونی با واکنش 

اصولگرایان مواجه شد. 
  اتهام زنی به حزب تعلیق شده 

نکته قابل تامل آنجاست که برخی اصولگرایان و رسانه های آنها 
پس از اطمینان از تعلیق فعالیت های حزب اتحاد به اتهام زنی های 
به این حزب پرداختند که خبرگزاری فارس از آن جمله است. این 
خبرگزاری مدعی شد: »حزب موسوم به اتحاد ملتّ جدیدترین 
نسخه جریان چپ سازمان مجاهدین انقلاب اسلامی است. نسخه 
قبلی آن تحت عنوان حزب مشارکت پس از کودتای ناموفق 
موسوی منحل شد. نوع واکنش رسانه اتحاد ملت )امتداد( در کلیات 
وقایع اخیر مطابق با نوع مواجهه رسانه های لندنی- سعودی بود. 
با این تفاوت که این رسانه متکی به یک اردوگاه سیاسی- امنیتی 
است؛ به تعبیر کرباسچی، این اردوگاه همین الان هم از داغ ترین 
حرف های امنیتی در دستگاه های امنیتی ایران اطلاع دارند.« 
قبل تر ازآن یعنی در 14 مهر گزارشی با تیتر » حمایت حزب »اتحاد 
ملت« از تروریست های »جیش الظلم«/ پروژه جدید اصلاح طلبان 
و جریان معاند با اسم رمز »نیکا شاکرمی« سعی کرد اتهاماتی به 
اصلاح طلبان بزنند به عنوان نمونه مدعی شده »این حزب به ظاهر 
اصلاح طلب به هیچ عنوان اقدامات جنایتکارانه گروهک تروریستی 
جیش الظلم را محکوم نکرده است این دقیقاً همان رویکردی است 
که رسانه هایی از جمله اینترنشنال سعودی، بی بی سی فارسی، 
صدای آمریکا و رسانه های اسرائیلی دنبال می کنند.« فارس حتی 
نوشت: »در فتنه 88 »عبدالمالک ریگی« سرکرده معدوم گروهک 
جندالشیطان در مصاحبه با رسانه های معاند به طور رسمی از 
جریان فتنه که با تابلوی جنبش سبز فعالیت می کردند، حمایت 
کرد.« تنها چند روز بعد یعنی 26 مهر بود که این خبرگزاری در 
گزارشی با تیتر: »حزب اتحاد ملت در دفاع از اینترنشنال سنگ 
تمام گذاشت/ عزاداری اصلاح طلبان برای مرگ یک ضدانقلاب 
هتاک« نوشت: »شاید هشدار سردار سلامی، طیف تندرو به 
ظاهر اصلاح طلب در داخل را عصبانی کرده است. چرا که برخی 
همقطاران آن ها سالهاست که در رسانه های دشمن و از جمله 
اینترنشنال سعودی مشغول پادویی برای آل سعود، انگلیس، 

اسرائیل و آمریکا هستند.«  

»آرمان ملی« حواشی پیرامون وزرای کابینه سیزدهم را بررسی می کند

وزیرراهازقطاردولتپیادهمیشود؟
   اقبال شاکری نماینده تهران: رئیس جمهور وضعیت سلامت و عملکرد رستم قاسمی را بررسی و اعلام نظر کند 

 آرمان ملی-  حمید شجاعی: شاید همان زمانی که کابینه 
دولت سیزدهم معرفی و مشخص شد که چه کسانی قرار است 
سکان وزارتخانه های دولت را در دست بگیرند و انتقاداتی به افراد 
معرفی شده وارد آمد می شد حدس زد که روند عملکردی برخی 
از این افراد با فراز و فرود روبه رو شود. از حجت  ا... عبدالملکی وزیر 
کار مستعفی گرفته که به دلیل عملکرد انتقادآمیز مورد انتقاد از 
سوی مجلس قرار گرفت و استعفا را بر ادامه حضور ترجیح داد تا 
سیدرضا فاطمی امین که به رغم انتقادات بسیار به عملکردش 2 
بار برای استیضاح به بهارستان رفت اما با تعاملات میان پاستور و 
بهارستان وزیر باقی ماند. با این حال برخی وزرا هم مثل رستم 
قاسمی وزیر راه و شهرسازی هستند که چه به جهت عملکردی 
و تحقق وعده های بالادستی و چه حواشی پیرامون وزارتخانه در 
کانون توجهات قرار گرفته اند. حال باید دید که قرار است دولت 
همچنان با همین کابینه ادامه مسیر بدهد یا اینکه در آینده شاهد 

برخی تغییرات در حوزه های مختلف خواهیم بود. 
 یک وزیر و چندین حواشی

حواشی مختلفی پیرامون برخی وزرای  دولت وجود دارد و 
هر از چندی یکی از وزرا چه به جهت عملکردی و چه به جهت 
ایجاد برخی حواشی کانون توجهات قرار می گیرد. در این میان 
یکی از کسانی که از ابتدا حضورش در دولت سید ابراهیم رئیسی 
با حواشی همراه بود رستم قاسمی وزیر راه و شهر سازی دولت 
سیزدهم است. چهره ای که پیش از حضور در دولت و چه پس از 
آن طی مقاطع مختلف به خاطر مسائلی خبرساز شده است. از 
زمان وزارتش در دولت احمدی نژاد و ماجرای گم شدن دکل 
نفتی گرفته تا سودای ریاست جمهوری که برای انتخابات 14۰۰ 
به سرش زد و به رغم اینکه تایید صلاحیت شد؛ اما به نفع رئیسی 
کناره گیری کرد. هر چند که پس از وزارت نیز حواشی دست از 
سر رستم کابینه بر نداشت و در همان اثنایی که صحبت استیضاح 
برخی وزرا همچون احسان خاندوزی وزیر اقتصاد، فاطمی امین 

وزیر صمت،  عبدالملکی وزیر کار و... در میان بود نام رستم قاسمی 
وزیر راه و شهرسازی نیز به میان آمد؛ اما در نهایت گمانه زنی ها 
تحقق نیافت و در نهایت قرعه به نام عبدالملکی افتاد که برای 
فرار از استیضاح مجلس استعفاد داد. با این حال این پایان ماجرا 
نبود و مساله ساخت 4 میلیون مسکن وعده ای بود که از سوی 
رئیس جمهور داده شده بود و وزیر راه نیز در ابتدای راه به تناوب 
در خصوص این مساله صحبت می کرد. حال اینکه هر چه جلوتر 
آمدیم صحبت های رستم قاسمی تغییر کرد تا جایی که رسما و 
عملا گفت که منابع لازم برای ساخت یک میلیون مسکن در سال 
را نداریم. همین مساله نیز باعث شد تا انتقادات بسیاری بابت عدم 
تحقق این وعده  از سوی وزیر رئیسی متوجه دولت شود. چه اینکه 
عملکرد او در پرونده ساخت 4 میلیون مسکن به سرعت با نقد 
روبه رو شد و بازار آشفته مسکن هم بر انتقادات از او افزود و برخی 
به دنبال استیضاح وزیر رفتند. در همان زمان هم از علی نیکزاد، 
نایب رئیس مجلس و وزیر مسکن دولت احمدی نژاد به عنوان 
جایگزین یاد می شد که شاید بتواند به دولت رئیسی در پیشبرد 
طرح نهضت ملی مسکن کمک کند. اما جدای از این اتفاق نیز باز 
مسائلی بوده که رستم قاسمی را همچنان در کانون توجهات قرار 
دهد. از بازداشت مشاور وی گرفته تا خبرهایی پیرامون بیماری 
آقای وزیر و احتمال کناره گیری و استعفای او مطرح شده بود که 
در همان زمان سخنگوی دولت با رد این مطلب از ادامه حضور 
وزیر راه در مجموعه دولت خبر داد.  آخرین حواشی پیرامون رستم 
قاسمی نیز به انتشار برخی تصاویر خصوصی از وی باز می گردد 
که جنجال هایی در رسانه ها و فضای مجازی به همراه داشت؛ اما 
در نهایت همه چیز روشن و مشخص شد و یکی از اطرافیان وی 
نیز این اقدام را خلاف اخلاق دانست. با این همه عده ای معتقدند 
که با توجه به احتمال بیماری و عملکرد وی در مجموعه وزارت راه 
و شهرسازی به ویژه عدم تحقق وعده ساخت 4 میلیون مسکن 
احتمال کنار رفتن او از دولت حال با کناره گیری یا استیضاح 

بالاست. 
 سوال های زیادی برای وزیر راه ثبت شده است

یک نماینده مردم تهران درخصوص طرح چندباره برخی 
موضوعات درباره کسالت و بیماری رستم قاسمی وزیر راه و 
شهرسازی و ضعف جسمی و ناتوانی در اداره وزارتخانه، اظهار 
داشت: عقیده من ریاست محترم جمهوری که مسئولیت این 
کار را دارند باید بررسی کنند که اگر آقای مهندس قاسمی 
به لحاظ سلامت جسمی توانایی انجام کار را ندارند، تصمیم 
دیگری گرفته شود. من این را به صلاح خود آقای قاسمی 
عرض می کنم، ما نباید فشار بیاوریم و خدای نکرده ایشان را با 
مشکلات دیگری مواجه کنیم. به نظر من اگر اینطور است و این 
حرف ها در خصوص بیماری ایشان واقعی است، دولت پیشگام 
شود. اقبال شاکری گفت: اگر کسی ناتوان باشد، در کارکرد هم 
دچار مشکل می شود. به نظر من هیچکس بهتر از معاون اول و 
خود آقای رئیس جمهور صالح نیست که این را بررسی کند و با 
مجلس در میان بگذارد. عضو کمیسیون عمران مجلس افزود: 
بهتر است آقای رئیسی و آقای مخبر هرچه زودتر در این زمینه 
گفت وگو کنند و تصمیم بگیرند، حالا هر تصمیمی که بگیرند 
شاید تصمیم این باشد که »نه چیزی نیست و کارها دارد خوب 
پیش می رود«، اما یک تصمیمی بگیرند و اعلام کنند، چون این 
مباحثی که در خصوص سلامتی ایشان در مجلس و رسانه ها 
مطرح و تکرار می شود. وی در این خصوص که »اگر دولت اقدام 
نکند، این احتمال وجود دارد که مجلس اقدامی در این زمینه 
داشته باشد؟«، عنوان کرد: در حال حاضر سوال های متعددی 
برای وزیر راه و شهرسازی ثبت شده است و به نظر می رسد که 
این روند سوال ها دارد شدت پیدا می کند. شاکری بیان کرد: 
یک بار سنگینی هم به اسم ساخت 4 میلیون مسکن روی دوش 
وزارتخانه قرار داده شده که کار را دشوارتر هم کرده است، در 

نتیجه هرچه زودتر باید این موارد تعیین تکلیف شود. 

محمدصادق جوادی حصار در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
گفت وگو به تنهایی برای حل مشکلات 

جامعه کافی نیست
 آرمان ملی:  راه حل عبور از مشکلات جامعه 
گفت وگوست.  گفت وگو فرصتی را به وجود می آورد 
تا دولت و  منتقدین و معترضین  با نگاه یکدیگر آشنا 
شده، دولت بخش منطقی خواسته های معترضین 
را بپذیرد و در ارتباط با آن بخش از مطالبات جامعه 
که عملیاتی نخواهد شد، معترضین را مجاب کند که 
ظرفیت اجرایی شدن این خواسته وجود ندارد. به 
نظر می رسد باید موقعیت لازم برای گفت وگو ایجاد 
شود. )الف( ابتدای حرکت به این مسیر نیز ایجاد 
آرامش در جامعه است. از این منظر دوسویه ماجرا 
باید تلاش کنند فضای آرامی درکشور ایجاد تا شرایط 
برای آغاز گفت وگو فراهم شود. از سوی دیگر احزاب 
باید به آن درجه از پختگی برسند که میدان دار بین 
مردم و دولت بوده و به نوعی پیام گروه های مختلف را 
به دولت برساند. در این صورت است که خواسته های 
شهروندان روی هم انباشته نشده و شاهد خیابانی شدن 
اعتراضات نخواهیم بود. »آرمان ملی« در این ارتباط با 
محمدصادق جوادی حصار، عضو حزب اعتماد ملی به 
گفت وگو پرداخته است. جوادی حصار معتقد است: 
»شنیدن صدای منتقدان خوب است اما عمل به نظر 
منتقدان کار خوب تری است که تاثیر عمیق تری هم 

خواهد گذاشت.«
 فعالان رسانه ای و سیاسی تلاش دارند 
شرایطی را برای آغاز گفت وگو و به منظور ایجاد 
فضایی بهتر در کشور و عبور از مشکلات به 
وجود آورند. روند به وجود آمده مورد تاکید 
رئیس جمهور و رئیس دستگاه قضا هم هست. 
آیا ممکن است شرایط برای عملیاتی شدن این 

مورد فراهم شود؟
گفت وگو بین دولت و ملت امری پسندیده است 
اما گفت وگو در شرایط فعلی باید تا جایی پیش رود 
که جامعه باور کند که گفت وگو برای حل مشکلات 
به یک رویه تبدیل شده است و گفت وگو تنها یک 
مسکن نیست. به طوری که اگر از شرایط بحرانی هم 
عبور کردیم، گفت وگو مانند یک رویه ادامه پیدا کند. 
در اینجا بیشتر از شنیدن عملکرد و  نظرات منتقدان 
اثرگذار است.  شنیدن صدای منتقدان خوب است اما 
عمل به نظر منتقدان کار خوب تری است که تاثیر 
عمیقی هم خواهد گذاشت. یک فرد منتقد، انتقاد 
نمی کند که فقط حرف زده باشد، منتقد انتقاد می کند 
که در عمل تغییری حاصل شود و در رفتار دستگاه های 

مختلف تغییراتی به نفع مردم به وجود  آید.
  در چه شرایطی مردم مجاب خواهند شد که 
روند پیگیری مطالبات آنها در مسیری صحیح در 

حال پیگیری است؟
شیوه های عمل در ارتباط با مردم اگر معطوف به 
مطالبات باشد، آنگاه مشخص خواهد شد که گفت وگو 
در جامعه موثر خواهد بود یا نه! در این صورت معترض 
به نتایج گفت وگو تمکین خواهد کرد و به آن ادامه 
خواهد داد اما اگر قرار باشد گفت وگو برای گفت وگو 
باشد، اثری نخواهد گذاشت بلکه در بلندمدت همین 
امکان هم از دست خواهد رفت و دیگر گروه های 
سیاسی و دولت نمی توانند پرچم گفت وگو را در دست 

بگیرند. 
 با در نظر گرفتن این مورد که هم رئیس جمهور 
و سایر مسئولان در ارتباط با لزوم گفت وگو با 
معترضین تاکید کردند آیا در عمل نیز عزمی برای 

به نتیجه رسیدن گفت وگو ها وجود دارد؟
 این مورد باید در عمل اتفاق بیفتد. آنگاه می توان 
در این مورد اظهار نظر کرد. در شرایط کنونی منشا و 
مبدا اتفاقات فعلی شیوه عمل برخی دستگاه هاست که 
موجب شده  برخی معترض شوند. حال که مسئولین 
دم از   گفت وگو می زنند. مردم باید مشاهده کنند انتقاد 
آنها در ارتباط با شیوه عمل دستگاه ها موثر بوده و در 
آینده دیگر آن رفتارها در ارتباط با آنها تکرار نخواهد 
شد. در این صورت است که می توان از اثرگذاری 
گفت وگو سخن به میان آورد. تنها گفت وگو برای حل 

مشکلات جامعه کافی نیست. 
 جریانات سیاسی خصوصا اصلاح طلبان و 
اصولگرایان تا چه میزان می توانند در پیشبرد 

گفت وگو نقش موثر ایفا کنند؟
 نقش قوای عاقله در این میان ضروری است منظور 
قوای مدنی است. احزاب و سازمان های مردم نهاد و 
رجال تاثیرگذار  باید به عنوان حلقه واسط در این شرایط 
به میدان آیند.  این افراد و نهادها باید بتوانند مورد 
اعتماد حاکمیت قرار گیرند و هم مردم به آنها اعتماد 
داشته باشند. اینها باید بتوانند تا حدی میانجی گیری 
کنند تا ازشرایط فعلی عبور کنیم اما ماندگاری و بقای 
این روند به عمل آینده دستگاه های مختلف بازمی گردد. 
 دستگاه ها باید چه رویه ای را در نظر گیرند که 
مردم به اینکه خواسته های آنها مورد توجه قرار 

گرفته؛ اعتماد کنند؟
 در این ارتباط باید برخی قوانین مورد اصلاح قرار 
گیرد. برخی مسائل روز جامعه که مردم هم در ارتباط 
با آن نظر دارند ؛ چندین دستگاه و متولی دارد که 
هرکدام یک سلیقه متفاوت در ارتباط با آن را دنبال 
می کنند. کار توجیهی و تشریح موضوعات فرهنگی 
باید به مجموعه های فرهنگی و سیاسی سپرده شود 
نه نیروی ضابط. نیروهای ضابط در نهایت باید تذکر 
دهند که یک فرد از چراغ قرمز عبور کرده و جریمه 
بپردازد و بیش از این نباید برای ضابطین وظیفه ایجاد 
کرد. نمی توان از یک ضابط هم ارشاد را خواست و هم 
اینکه آن نیرو اقدام به ضبط فرد کند. بهترین راه در این 
شرایط شاید این باشد که مجلس وارد موضوع شود و 
شفافیت ایجاد کند و قانون را به شکلی اصلاح کند که 
آن قانون ضامن امنیت خاطر شهروندان باشد. این اتفاق 
می تواند نشانگر تصمیم جدید از سوی دولت برای حل 

مشکلات تلقی شود. 

حزب اصلاح طلب اتحاد ملت تعلیق شد

»اتحاد «در مسیر »مشارکت «
   سخنگوی کمیسیون ماده ۱0 احزاب: مطابق ماده ۱۸ قانون فعالیت احزاب، ارکان این حزب صلاحیت قانونی لازم برای ادامه فعالیت قانونی ندارند 

 

 بررسی ورود لباس 
شخصی یا نیروی 

انتظامی به دانشگاه

    

  گفت وگو 
نیاز اصلی کشور است 

هر روز بیش از گذشته بر گفت وگو تاکید می شود. یک فعال 
سیاسی اصلاح طلب درباره اینکه بحث گفت وگو از سوی حاکمیت 
مطرح شده است، از نظر شما این مساله به چه ساز و کارهایی نیاز 
دارد، آن هم باتوجه به اینکه پیش از این رئیس دولت اصلاحات بارها 
این مساله را مطرح کرد اما مورد استقبال قرار نگرفت، گفت: موضوع 
گفت وگو مطرح شد اما به شخصه پیگیری این موضوع را به صورت 
جدی مشاهده نکردم. محمدعلی نمازی افزود: آقای رئیسی که نیامد 
در قالب  مشکلی که امروز کشور گرفتار آن شده است وارد شود و 
لوازم این کار را رعایت کند تا خروجی این موضوع گفت وگو باشد. 

آقای اژه ای هم گفتند اگر کسی نقد و انتقادی دارد ما می  شنویم.  

 عضو کمیسیون امور داخلی و شوراها در مورد حضور نیروهای 
انتظامی و لباس شخصی در دانشگاه ها نیز گفت: این مساله یعنی 
ورود لباس شخصی یا نیروی انتظامی به دانشگاه نیز باید بررسی شود 
و اگر تخلفی انجام شده است با آن برخورد شود. جلال رشیدی کوچی 
در مورد ممنوعیت ورود برخی دانشجویان به دانشگاه ها گفت: اگر 
ما اعتراضاتی داریم باید در چارچوب قوانین و احترام متقابل باشد 
دانشجویی که می آید فحاشی و توهین می کند باید طبق قانون با 
وی برخورد شود یعنی اگر شما در خیابان به یک فرد فحش رکیک 
بدهید آن فرد می تواند از شما شکایت کند و مجازات این نیز مشخص 
است فرقی هم نمی کند در درون دانشگاه یا بیرون از دانشگاه باشد. 

 

در قدرت ایران تردیدی نیست و همین موضوع سبب دشمنی های 
زیادی شده است. عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: ما از 
ابزارهای خودمان برای ایجاد امنیت، همبستگی ملی و حل مشکلات 
خودمان استفاده می کنیم و نیازی نداریم افکار عمومی را متوجه 
موضوعات کاذب کنیم. این شیوه آن ها است و شیوه کشورهای 
سلطه گر است که با این روش ها و با این نوع اقدامات می خواهند افکار 
عمومی کشور خود را بر هم بزنند. ما از شیوه های منطقی استفاده 
می کنیم. حسین نوش آبادی افزود: اجازه نمی دهیم امنیت ملی ما 
بازیچه قرار بگیرد حتی اگر لانه های آن ها در کشورهای دیگر باشد. 
ما به آن کشورها هم هشدار داده ایم که خاک خودتان را در اختیار 

دشمنان جمهوری اسلامی قرار ندهید. 
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  اجازه نمی دهیم 
 امنیت ملی 

ما بازیچه قرار بگیرد 


